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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
 
Caràcter:  ordinari 
Data:  29 de març de 2021 
Horari:  18 hores 
Lloc:  sala de sessions de l’Ajuntament d’Artà 
 
 
Hi assisteixen: 
Manuel Galán Massanet,  batle 
Maria Bel Llinàs Pastor,  regidora 
Antonio Bonet Company  regidor 
Maria Isabel Nieto Sepúlveda, regidora 
Paula Ginard Vílchez   regidora 
Maria Antònia Sureda Martí,  regidora 
Manuel Rocha Barrientos,  regidor 
Sebastián Carrió Dalmau,  regidor 
Ana María Comas Delgado,  regidora 
Inmaculada Moreno Mayal,  regidora 
Maria Pastor Gelabert,  regidora 
Jeroni Esteva Alzamora,  regidor 
Juan Lliteras Espinosa,  regidor 
 
Sílvia Ripoll Genovart,  secretària accidental 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la sessió de 22 de febrer de 2021. 
2. Aprovació, si s’escau, de la proposta d’adjudicació del contracte de gestió dels 
serveis de promoció de productes de la marca D’Artà i del servei d’informació turística 
de les oficines de l’Estació del Tren i de ses Païsses, en funció de diversos criteris, 
subjecte a regulació harmonitzada, tramitació ordinària.  
3. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten l’Equip de Govern municipal i el 
grup municipal Unió Independents d’Artà per donar suport al sector empresarial i 
turístic. 
4. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten l’Equip de Govern municipal i els 
grups UIA i PP de suport al manifest “Per la prevenció del càncer de còlon a les Illes 
Balears”. 
5. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta l’Equip de Govern municipal a favor 
d’una moratòria en el desplegament de la tecnologia 5G. 
6. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups municipals Alternativa 
per Artà i PSOE de rebuig a l’operació de l’exèrcit israelià a la seu dels Comitès de 
Treball de la Salut (Health Work Comitees, HWC) al barri de Satah Marhaba de la 
ciutat Al-Bireh, a Cisjordània. 
7. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups municipals UIA i AA en 
defensa dels valors democràtics i republicans.  
8. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal El PI–Proposta per 
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les Illes Balears per a la modificació de la Llei de contractes del sector públic en favor 
de la contractació de comunitats de béns i entitats sense personalitat jurídica. 
9. Aprovació, si s’escau, de l’expedient de reconeixement extrajudicial de 
crèdits 2/2021. 
10. Informació de les resolucions de Batlia corresponents al mes de febrer de 2021 i 
d’11 de març de 2021. 
11. Precs i preguntes. 
 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la sessió de 22 de febrer de 2021 
 
Ningú té res a dir.  
 
Tot seguit, els reunits acorden, per 11 vots a favor (PSOE, PI, AA, UIA i PP), aprovar 
l’acta de la sessió de 22 de febrer de 2021. 
 
 
2. Aprovació, si s’escau, de la proposta d’adjudicació del contracte de gestió dels 
serveis de promoció de productes de la marca D’Artà i del servei d’informació 
turística de les oficines de l’Estació del Tren i de ses Païsses, en funció de diversos 
criteris, subjecte a regulació harmonitzada, tramitació ordinària  
 
La regidora d’El PI, Sra. Sureda, explica que ara es proposa l’adjudicació al licitador 
millor valorat i que se li requereix que presenti la documentació corresponent per 
procedir a l’adjudicació definitiva. L’empresa que ha resultat millor valorada ha estat la 
Cooperativa de Sant Salvador d’Artà i se li donen 5 dies hàbils per presentar la 
documentació corresponent. Quan ho presentin i es comprovi que tot és correcte, es 
convocarà un plenari per a l’adjudicació del contracte. 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Moreno, diu que era una licitació molt necessària i està bé que 
l’empresa guanyadora sigui una empresa del poble. 
 
[En aquest moment, entra a la sessió el regidor d’El PI Sebastià Carrió.] 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que està content que la gent del poble gestioni els 
serveis del poble, sempre que això sigui possible. 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per 12 vots a favor (PSOE, PI, AA, UIA i PP): 
 
1. Classificar la proposició presentada per l’empresa licitadora atenent a la proposta 
duita a terme per la mesa de contractació, de conformitat amb l’ordre decreixent 
següent: 

 
- Cooperativa d’Artà, SCL Sant Salvador .......................... 84 punts  
 
2. Aprovar la proposta de l’òrgan d’assistència de 18 de febrer de 2021, en la qual es 
proposa que s’adjudiqui, a l’empresa Cooperativa d’Artà, SCL Sant Salvador, el 
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contracte de gestió del servei de promoció de productes de la marca D’Artà i servei 
d’informació turística de les oficines de l’Estació del Tren i ses Païsses, subjecte a 
regulació harmonitzada, tramitació ordinària, per ser l’oferta presentada més avantatjosa 
econòmicament i que compleix els requisits dels plecs que regeixen la contractació.  
 
3. Notificar i requerir a l’empresa Cooperativa d’Artà, SCL Sant Salvador, empresa que 
ha presentat l’oferta econòmicament més avantatjosa, perquè, en el termini de cinc dies 
hàbils com a màxim, comptadors des de l’endemà de publicar el requeriment, presenti la 
documentació següent:  
 
- Còpia del NIF de l’empresa licitadora. 
- Escriptura o document de constitució, estatuts o acta fundacional, inscrit en el registre 
corresponent, en el qual ha de figurar necessàriament l’objecte social com a determinant 
de la capacitat d’obrar de les empreses, segons estableix l’article 61.1 de la LCSP. 
- Documentació justificativa d’estar al corrent en l’acompliment de les seves 
obligacions tributàries, amb la Seguretat Social i amb aquest Ajuntament o que autoritzi 
l’òrgan de contractació a obtenir de forma directa aquesta acreditació. 
- Compromís de disposar efectivament dels mitjans que s’hagi compromès a dedicar o 
adscriure a l’execució del contracte, de conformitat amb l’article 75 de la Llei 9/2017, 
de contractes del sector públic. 
- Documentació acreditativa de la solvència econòmica i tècnica declarada. 
- Documentació justificativa d’haver constituït la garantia definitiva que sigui 
procedent. 
 
4. Trametre aquest acord a l’empresa Cooperativa d’Artà, SCL Sant Salvador. 
 
 
3. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten l’Equip de Govern municipal i 
el grup municipal Unió Independents d’Artà per donar suport al sector 
empresarial i turístic 
 
La portaveu d’El PI, Sra. Sureda, llegeix la moció: 
 
<<Les Illes Balears són la regió d’Europa que patirà més la crisi econòmica derivada de 
la pandèmia sanitària. El sector turístic és el més important de la nostra economia i fa, 
en general, d’impuls econòmic de la resta de sectors. Necessitam un nou model 
productiu i s’ha de treballar per diversificar l’economia. Això no lleva que es necessita 
un sector turístic actiu per posar en marxa l’ocupació i restablir el nivell de vida de la 
nostra societat. 
 
Artà Empresarial és membre de la Plataforma AAEE Llevant de Mallorca, constituïda 
amb associacions empresarials de la zona, per estructurar i consolidar en un marc de 
col·laboració i cooperació entre tots els sectors, davant la perspectiva d’un any amb una 
activitat molt per davall de l’esperada o gairebé nul·la a causa d’aquesta crisi sanitària i 
econòmica. 
 
Des de les diferents administracions, sempre des del diàleg amb el sector, hem de posar 
en marxa, treballar i renovar mesures de suport empresarial. 
 



4 
 

La Plataforma AAEE Llevant de Mallorca s’ha organitzat com a entitat de cohesió 
davant els interlocutors dels ajuntaments, amb l’objectiu de representar les inquietuds 
de tot el teixit econòmic del Llevant, en general, i d’Artà Empresarial, en concret,  amb 
rigor i fermesa per no només superar aquesta crisi, sinó també per assegurar la seva 
reactivació. 
 
Aquesta Plataforma ha creat la campanya SOS Turisme com a crit d’auxili a totes les 
administracions amb l’objectiu de fer visible el sentiment del col·lectiu davant la 
situació actual que pateix el sector. 
 
Per altra banda, la sanitat de les Illes està preparada per vacunar massivament la 
població. Malgrat tot, des de l’Estat no ens arriben les vacunes necessàries per poder 
vacunar la major part de la població abans de la temporada turística, i això margina i 
deixa a la coa la nostra comunitat, una vegada més. 
 
L’Estat ha anunciat un suport econòmic per ajudar el sector empresarial de les Illes 
Balears. Entenem que l’Estat és qui té la capacitat econòmica i legislativa per posar en 
marxa un vertader pla de rescat, ja que és qui recapta més del 90 % dels impostos que es 
paguen a la nostra comunitat. 
 
Les mesures adoptades fins ara no són suficients: el sector turístic i l’economia balear 
necessiten un pla de rescat amb urgència, finançat per l’Estat i liderat des del Govern de 
les Illes Balears de la mà del sector, els agents socials i polítics i la resta 
d’administracions públiques de les Illes. 
 
Per tot això, des dels grups municipals que conformen l’Equip de Govern (PSIB-PSOE, 
El PI– Proposta per les Illes Balears i Alternativa per Artà) i Unió Independents d’Artà, 
es proposa al Ple que adopti els següents  
 
ACORDS: 
 
1. Expressar el suport de l’Ajuntament d’Artà al sector turístic. 
2. Seguir acordant amb Artà Empresarial les ajudes directes, les mesures de reactivació 
econòmica i d’altres mesures que puguin ajudar a la reactivació econòmica del nostre 
teixit empresarial. 
3. Comprometre’s a seguir creant espais de debat amb el teixit empresarial del municipi 
per tal d’afrontar els nous reptes que duu aquesta pandèmia. 
4. Instar els organismes competents (tant d’àmbit autonòmic com estatal) a reclamar un 
ritme major de vacunació que asseguri que, abans de l’estiu, hi hagi un 70 % de la 
població vacunada. 
5. Instar els organismes competents (tant d’àmbit autonòmic com estatal) a unificar i 
simplificar les ajudes econòmiques per millorar l’accés a tots els ciutadans, autònoms i 
empreses, i a dotar de més personal tècnic que es dediqui, de manera específica i única, 
a facilitar la petició de les ajudes per part de tots els col·lectius afectats. 
6. Instar els organismes competents (tant d’àmbit autonòmic com estatal) a flexibilitzar, 
adaptar o crear els instruments jurídics corresponents que permetin modificar, ajornar 
i/o exonerar taxes i impostos als municipis. 
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7. Sol·licitar al Govern de l’Estat que tots els passatgers que arribin als ports i aeroports 
de les Illes Balears mostrin el seu passaport sanitari o una PCR negativa abans de 
l’arribada. 
8. Instar el Govern de l’Estat a legislar per tal de fixar un preu màxim dels tests PCR a 
tot el territori estatal.” 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, manifesta la seva voluntat d’adherir-se a la moció. 
 
La regidora d’AA, Aina M. Comas, diu que s’ha fet molta feina amb l’associació 
d’empresaris i que voldria afegir una sèrie de coses, com per exemple al punt número 
cinc, ja que pensa que el que s’hauria de fer és una tributació progressiva, no sempre 
parlar d’exonerar perquè, de vegades, no és aquesta la solució, però sí que pagui més el 
que més tengui. D’una altra banda, també diu que, a part del sector turístic, hi ha molts 
altres sectors a Artà dels quals també s’ha de tenir cura i fomentar-los i donar-los suport. 
 
La Sra. Sureda diu que a Artà no només es dinamitza el sector turístic, sinó també altres 
sectors. 
 
El Sr. Lliteras diu que a Artà no hi ha grans hotels, però que aquests grans hotels 
d’altres municipis sí que donen molta feina a gent del poble. 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per 12 vots a favor (PSOE, PI, AA, UIA i PP): 
 
1. Expressar el suport de l’Ajuntament d’Artà al sector turístic. 
2. Seguir acordant amb Artà Empresarial les ajudes directes, les mesures de reactivació 
econòmica i d’altres mesures que puguin ajudar a la reactivació econòmica del nostre 
teixit empresarial. 
3. Comprometre’s a seguir creant espais de debat amb el teixit empresarial del municipi 
per tal d’afrontar els nous reptes que duu aquesta pandèmia. 
4. Instar els organismes competents (tant d’àmbit autonòmic com estatal) a reclamar un 
ritme major de vacunació que asseguri que, abans de l’estiu, hi hagi un 70 % de la 
població vacunada. 
5. Instar els organismes competents (tant d’àmbit autonòmic com estatal) a unificar i 
simplificar les ajudes econòmiques per millorar l’accés a tots els ciutadans, autònoms i 
empreses, i a dotar de més personal tècnic que es dediqui, de manera específica i única, 
a facilitar la petició de les ajudes per part de tots els col·lectius afectats. 
6. Instar els organismes competents (tant d’àmbit autonòmic com estatal) a flexibilitzar, 
adaptar o crear els instruments jurídics corresponents que permetin modificar, ajornar 
i/o exonerar taxes i impostos als municipis. 
7. Sol·licitar al Govern de l’Estat que tots els passatgers que arribin als ports i aeroports 
de les Illes Balears mostrin el seu passaport sanitari o una PCR negativa abans de 
l’arribada. 
8. Instar el Govern de l’Estat a legislar per tal de fixar un preu màxim dels tests PCR a 
tot el territori estatal. 
 
 
4. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten l’Equip de Govern municipal i 
els grups UIA i PP de suport al manifest “Per la prevenció del càncer de còlon a les 
Illes Balears” 



6 
 

 
La regidora del PSOE, Sra. Llinàs, llegeix la moció: 
 
<<Vist que, en el marc del Dia Mundial de la Prevenció del Càncer de Còlon (31 de 
març), l’Associació Espanyola Contra el Càncer (AECC) exposa que:  
 
“A les Illes Balears, el càncer de còlon és el segon amb major taxa de mortalitat. Segons 
dades de l’Observatori del Càncer de l’AECC, 320 persones van morir a la nostra 
comunitat l’any 2020 per aquesta causa. 
 
Els programes de cribratge poblacional de càncer de còlon, mitjançant una senzilla 
prova, el test de sang oculta en femta, permeten evitar o detectar precoçment aquest 
càncer. Si es detecta a temps, en el 90 % dels casos es pot curar.  
 
Totes les persones entre 50 i 69 anys, prop de 257.000 a les Illes Balears, tenen dret a 
participar en aquesta mesura de prevenció a través del procediment que estableixin les 
autoritats sanitàries per a dur-ho a terme.  
 
Amb aquesta franja d’edat, al municipi d’Artà hi viuen 1.732 persones i, segons 
aquestes dades, es podrien detectar 4 diagnòstics de càncer i 15 diagnòstics de pòlips 
d’alt risc a cada ronda del Programa de detecció precoç de càncer de còlon i recte.  
 
L’Associació Espanyola Contra el Càncer manifesta la seva preocupació per: 
 
- L’escassa cobertura del Programa de detecció precoç de càncer de còlon i recte a les 
Illes Balears, que no permet l’accés de tots els ciutadans balears d’entre 50 i 69 anys a 
aquesta mesura de prevenció.  
- Totes les comunitats autònomes estan obligades a posar en pràctica el Programa de 
detecció precoç de càncer de còlon i recte i a les Illes Balears la cobertura del Programa 
està estancada en el 29,9 % des de l’any 2015.  
- En l’actualitat, al sector sanitari de Llevant, que disposa de l’Hospital Comarcal de 
Manacor i inclou les zones bàsiques de salut corresponents al terme municipal d’Artà, 
ni tan sols s’ha començat la implantació del Programa de detecció precoç de càncer de 
còlon i recte, un programa que SALVA VIDES. [...]” 
 
Davant d’aquesta situació i després del compromís assolit amb l’aprovació de la 
Declaració institucional presentada per l’AECC amb motiu del Dia Mundial contra el 
Càncer el passat mes de febrer, es proposa al Ple que adopti els següents  
 
ACORDS: 
 
1. Donar suport al manifest “Per a la prevenció del càncer de còlon a les Illes Balears”, 
impulsat per l’Associació Espanyola Contra el Càncer (AECC). 
 
2. Sol·licitar a la presidenta del Govern de les Illes Balears i a la consellera de Salut i 
Consum del Govern de les Illes Balears que garanteixin el dret dels ciutadans i 
ciutadanes d’Artà a participar en el Programa de detecció precoç de càncer de còlon i 
recte, estenent i accelerant la seva implantació a tot el territori de les Illes Balears. 
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3. Trametre aquest acord a la Presidència del Govern de les Illes Balears, a la 
Conselleria de Salut i Consum del Govern de les Illes Balears i a l’Associació 
Espanyola Contra el Càncer.>> 
 
El batle, Manuel Galán, diu que tots els partits del consistori es van adherir a la moció i 
es pot procedir a la votació. 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per 12 vots a favor (PSOE, PI, AA, UIA i PP): 
 
1. Donar suport al manifest “Per a la prevenció del càncer de còlon a les Illes Balears”, 
impulsat per l’Associació Espanyola Contra el Càncer (AECC). 
 
2. Sol·licitar a la presidenta del Govern de les Illes Balears i a la consellera de Salut i 
Consum del Govern de les Illes Balears que garanteixin el dret dels ciutadans i 
ciutadanes d’Artà a participar en el Programa de detecció precoç de càncer de còlon i 
recte, estenent i accelerant la seva implantació a tot el territori de les Illes Balears. 
 
3. Trametre aquest acord a la Presidència del Govern de les Illes Balears, a la 
Conselleria de Salut i Consum del Govern de les Illes Balears i a l’Associació 
Espanyola Contra el Càncer. 
 
 
5. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta l’Equip de Govern municipal a 
favor d’una moratòria en el desplegament de la tecnologia 5G 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, comenta que és una Moció que ha vengut d’altres 
instàncies i que ells la presenten. A continuació, la llegeix: 
 
<<Vist l’escrit presentat a aquest Ajuntament per Dolores Ribas Nicolau, en 
representació de la Plataforma Stop 5G, el contingut destacat del qual es transcriu a 
continuació: 
 
“Atès que el desplegament de la tecnologia 5G no preveu el principi de precaució ni 
l’avaluació ambiental; 
 
Atès que exacerba el consum energètic i el canvi climàtic; 
 
Atès que l’obsolescència tecnològica introduïda pel 5G multiplica l’extractivisme miner 
de la indústria digital i les escombraries electròniques; 
 
Atès que la creació de noves necessitats d’aquesta tecnologia aprofundeix la bretxa 
social i digital; 
 
Atès el 5G com a eina de la contaminant i insostenible indústria agro-ramadera 
intensiva en la seva versió 4.0; 
 
Atesos els usos de vigilància i control social de la tecnologia 5G; 
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Atès que accentuaria greument la dinàmica actual de dependència tecnològica i els seus 
problemes associats; 
 
Atès el segrest del debat públic i l’absència de participació ciutadana; 
 
Atès que l’avantprojecte de Llei general de telecomunicacions, lluny d’atendre les 
problemàtiques actuals ni les lligades a la creació de les noves xarxes 5G, elimina les 
minvades competències autonòmiques i municipals en l’àmbit de les telecomunicacions; 
 
Atès el rebuig social que ha generat la implementació de la tecnologia 5G pels riscs per 
a la salut i el medi ambient i que ha derivat en una denúncia admesa a tramitació contra 
la FCC (Comissió Federal de Comunicacions) a l’estat de Colúmbia (EUA); 
 
Per tot això, es proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció dels següents  
 
ACORDS: 
 
1. Manifestar-se, l’Ajuntament d’Artà, a favor d’una moratòria al desplegament del 5G. 
 
2. Mostrar el rebuig de l’Ajuntament a l’Avantprojecte de llei general de 
telecomunicacions per atemptar contra l’autonomia municipal i autonòmica en el 
desplegament, control i seguiment de les xarxes de telecomunicacions. 
 
3. Comunicar igualment al Govern central la necessitat que qualsevol reforma de la Llei 
de telecomunicacions ha d’atendre criteris de salut, ambientals i climàtics, per sobre 
dels beneficis econòmics, no atenent només als interessos de la indústria. 
 
4. Instar el Govern central a un desplegament de les telecomunicacions biocompatibles i 
sostenibles des dels punts de vista de la salut, el medi ambient i el clima. 
 
5. Donar trasllat d’aquests acords i d’una còpia de l’escrit presentat per la Plataforma 
Stop 5G Artà, als governs central i autonòmic, al Congrés de Diputats, al Parlament 
autonòmic, a la Junta de Govern de la FEMP, i trametre aquests acords a la FELIB 
(Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears) i als sindicats de treballadors amb 
representació en aquest Ajuntament.”>> 
 
La regidora del PSOE, Sra. Ginard, diu que, tot i que tenen molts dubtes respecte 
d’aquesta moció, es tracta d’un tema molt gros i, com que els acords són assumibles, hi 
votaran a favor. 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Moreno, pensa igual que la regidora del PSOE i diu que no hi 
ha cap estudi científic en vigor que ho corrobori. Manifesta que voldrien votar els punts 
de la moció per separat, si es pot. 
 
[Entra a la sessió el regidor del PSOE Antoni Bonet.] 
 
La portaveu del PI, Sra. Sureda, comenta que seria important puntualitzar el segon punt. 
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El portaveu del PP, Sr. Lliteras, troba que s’ha d’anar endavant amb les noves 
tecnologies i que, per això, hi votarà en contra. 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, pensa que és un tema molt complex, amb factors 
econòmics, ambientals, de protecció de dades, etc. Li pareix que és una declaració 
d’intencions i que ja està be així, però no creu que vagi més enllà. 
 
El batle (PSOE) no creu que puguin modificar acords d’una moció que ja ve feta així; 
per tant, si la moció inicial no ho deia, creu que no ho haurien de canviar. 
 
A continuació, els reunits decideixen votar per separat els punts de la moció. 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per 6 vots a favor (PSOE i AA), 6 abstencions (PI i UIA) 
i 1 vot en contra (PP): 
 
“1. Manifestar-se, l’Ajuntament d’Artà, a favor d’una moratòria al desplegament del 
5G.” 
 
A continuació, els reunits acorden, per 9 vots a favor (PSOE, PI i AA), 3 abstencions 
(UIA) i 1 vot en contra (PP): 
 
“2. Mostrar el rebuig de l’Ajuntament a l’Avantprojecte de llei general de 
telecomunicacions per atemptar contra l’autonomia municipal i autonòmica en el 
desplegament, control i seguiment de les xarxes de telecomunicacions.” 
 
Seguidament, els reunits acorden, per 12 vots a favor (PSOE, PI, AA i UIA) i 1 vot en 
contra (PP): 
 
“3. Comunicar igualment al Govern central la necessitat que qualsevol reforma de la 
Llei de telecomunicacions ha d’atendre criteris de salut, ambientals i climàtics, per 
sobre dels beneficis econòmics, no atenent només als interessos de la indústria. 
 
4. Instar el Govern central a un desplegament de les telecomunicacions biocompatibles i 
sostenibles des dels punts de vista de la salut, el medi ambient i el clima. 
 
5. Donar trasllat d’aquests acords i d’una còpia de l’escrit presentat per la Plataforma 
Stop 5G Artà, als governs central i autonòmic, al Congrés de Diputats, al Parlament 
autonòmic, a la Junta de Govern de la FEMP, i trametre aquests acords a la FELIB 
(Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears) i als sindicats de treballadors amb 
representació en aquest Ajuntament.” 
 
 
6. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups municipals 
Alternativa per Artà i PSOE de rebuig a l’operació de l’exèrcit israelià a la seu 
dels Comitès de Treball de Salut (Health Work Comitees, HWC) al barri de Satah 
Marhaba de la ciutat Al-Bireh, a Cisjordània 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, llegeix la moció, la qual es reprodueix a continuació: 
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<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
1. Atès que Artà Solidari ha tengut coneixement (vegeu el comunicat adjunt d’HWC) 
que el passat 8 de març l’exèrcit israelià ha violat, a la localitat de Satah Marhaba, la seu 
d’HWC (Comitè de Treball de Salut), requisant dispositius electrònics 
d’emmagatzematge de dades, sostracció  i destrucció de documents, a més de destrucció 
de portes, mobiliari i equips informàtics. I atès que tot això constitueix un atac al dèbil 
sistema sanitari palestí, amb el qual Artà Solidari i l’Ajuntament d’Artà col·laboren fa 
temps, canalitzant la solidaritat de tot un poble. 

 
2. Atès que l’exèrcit israelià, igualment, ha arrestat Tayseer Abu Sharbak,  treballador 
del Departament de Comptabilitat d’HWC. 
 
3. Atès que l’Ajuntament d’Artà, en data 29-07-2014, va aprovar una moció que 
presentà el grup municipal PSOE, que fou esmenada en comissions informatives per 
AA, relativa a la condemna pels atacs militars i la vulneració dels drets humans a la 
Franja de Gaza, i posteriorment, en data 28-05-2018, una segona moció presentada pels 
grups municipals AA, PSOE i UIA, en defensa dels drets humans a Palestina. 
 
4. Atès que Artà Solidari ve col·laborant amb HWC des de fa anys i membres d’HWC 
han visitat Artà repetidament i realitzat xerrades explicatives de la seva tasca 
assistencial a Palestina. 
 
5. Atès que l’Ajuntament d’Artà ha col·laborat repetidament amb HWC dins dels seus 
programes de Cooperació Internacional pel Desenvolupament i els Drets Humans. 
 
Per totes aquestes raons, s’eleven al Ple municipal, per a la seva aprovació, els següents  
 
ACORDS:  
 
1. Condemnar i rebutjar els atacs criminals de l’exèrcit d’ocupació de l’Estat d’Israel 
contra HWC, ben igual que contra altres organitzacions humanitàries i la població 
palestina en general, i reiterar els acords de les mocions aprovades anteriorment per la 
corporació artanenca en solidaritat amb el poble palestí. 
 
2. Protestar per la detenció de Tayseer Abu Sharbak, empleat d’HWC, i exigir la 
garantia de protecció i la llibertat de treball de les organitzacions civils i humanitàries 
sota l’ocupació. 
 
3. Reclamar a l’Estat d’Israel que indemnitzi HWC per l’import dels danys ocasionats 
per l’operació contra la seu d’HWC a Satah Marhaba, per compensar les despeses 
ocasionades. 
 
4. Donar trasllat d’aquests acords a les institucions següents: Ambaixada de l’Estat 
d’Israel a Madrid, Govern balear, Fons Mallorquí de Solidaritat i Cooperació, Amnistia 
Internacional i a Metges sense Fronteres.>> 
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La portaveu d’UIA, Sra. Moreno, diu que el seu grup es vol adherir a la moció 
presentada i manifesta que sempre han condemnat i donat suport a aquest tipus de 
moció. 
 
La regidora del PSOE, Sra. Ginard, diu que sempre han estat a favor de donar suport a 
aquesta causa i per això s’hi varen adherir. Pensa que és un acte inhumà encara més 
greu en aquests moments de pandèmia. També demana que s’afegeixi al punt 4t dels 
acords que es notifiqui també al Parlament. 
 
UIA no veu cap problema a afegir-ho. 
 
El PI es manifesta a favor de la moció, encara que han dubtat si abstenir-se, perquè al 
primer punt només es rebutgen els atacs militars d’Israel i ells condemnen qualsevol 
vulneració dels drets humans. Tot i això, hi votaran a favor. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que s’han de respectar els drets humans, però els de 
tots. El problema és que no se sap la lletra petita i, per això, s’abstindrà.  
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, diu que no es pot comparar la potència militar d’Israel 
amb la dels palestins. També vol afegir que l’Ajuntament d’Artà és membre del Fons 
Mallorquí de Solidaritat, que fa feina amb la població palestina i amb temes sanitaris. 
 
El Sr. Lliteras diu que pot estar d’acord amb la Sra. Comas, en el fet que Israel és una 
potència major, però pensa que hi ha més coses, i aquests que avui estan tan armats fa 
temps que foren massacrats en l’holocaust.  
 
Paula Ginard pensa que no s’està parlant d’això i, a més a més, aquest consistori, al 
plenari de gener, precisament va aprovar una moció de commemoració de l’Holocaust.  
 
Tot seguit, els reunits acorden, per 12 vots a favor (PSOE, PI, AA i UIA) i 1 abstenció 
(PP): 
 
1. Condemnar i rebutjar els atacs criminals de l’exèrcit d’ocupació de l’Estat d’Israel 
contra HWC, ben igual que contra altres organitzacions humanitàries i la població 
palestina en general, i reiterar els acords de les mocions aprovades anteriorment per la 
corporació artanenca en solidaritat amb el poble palestí. 
 
2. Protestar per la detenció de Tayseer Abu Sharbak, empleat d’HWC, i exigir la 
garantia de protecció i la llibertat de treball de les organitzacions civils i humanitàries 
sota l’ocupació. 
 
3. Reclamar a l’Estat d’Israel que indemnitzi HWC per l’import dels danys ocasionats 
per l’operació contra la seu d’HWC a Satah Marhaba, per compensar les despeses 
ocasionades. 
 
4. Donar trasllat d’aquests acords a les institucions següents: Ambaixada de l’Estat 
d’Israel a Madrid, Govern balear, Fons Mallorquí de Solidaritat i Cooperació, Amnistia 
Internacional, Metges sense Fronteres i al Parlament de les Illes Balears. 
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7. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups municipals d’UIA i 
AA en defensa dels valors democràtics i republicans  
 
La regidora d’UIA, Sra. Moreno, llegeix la moció, que es transcriu a continuació: 
 
<<La proclamació de la Segona República el 14 d’abril de 1931, ara fa 90 anys, 
constitueix una de les principals fites dins la història de la lluita dels pobles de l’Estat 
espanyol per la consecució de les llibertats democràtiques i la justícia social. El cop 
d’Estat de juliol de 1936 i el triomf del bàndol franquista a la sagnant guerra civil que el 
va seguir, significaren l’estroncament d’aquesta experiència democràtica i 
modernitzadora, i la instauració d’una cruenta dictadura que es perllongà durant quatre 
dècades.  
 
El vot de la dona, les lleis del divorci i de l’avortament, l’educació pública i laica, les 
reformes en matèria social i agrària, la separació Església–Estat, la reforma de 
l’estament militar, són, junt amb la resta de les llibertats individuals i socials, algunes de 
les fites del període republicà, tot i el complicat context polític i econòmic dels anys 30 i 
la manca d’una cultura democràtica arrelada. 
 
La II República suposà també un gran augment del procés de participació política de la 
població, amb un increment de la sensibilitat i la implicació política dels ciutadans i 
ciutadanes envers els problemes reals de la societat. Per primera vegada, sectors de la 
població que tradicionalment havien estat exclosos de la vida política pogueren 
participar en el debat públic. El dinamisme polític, social i cultural fou intens, amb un 
augment de les associacions polítiques i sindicals, de les entitats culturals i recreatives, 
que es convertiren en autèntiques eines de participació ciutadana i canvi social en una 
perspectiva de progrés. 
 
Tot i el cop d’Estat de Franco i la por instal·lada per una duríssima repressió 
testimoniada ara per l’apertura de les fosses, les forces polítiques hereves de la tradició 
republicana persistiren en la defensa dels ideals democràtics i republicans, des de l’exili 
o la clandestinitat, durament perseguits i castigats pel règim. La generositat amb què 
tants d’homes i dones sacrificaren les seves vides en la defensa d’aquests valors, 
constituí sens dubte una transcendental aportació a la recuperació de les llibertats 
democràtiques després de la mort del general Franco, una contribució que no sols no fou 
degudament reconeguda en els anys de l’anomenada Transició Democràtica, sinó 
atribuïda a una monarquia borbònica restaurada pel propi dictador, i considerada 
principal garant del nou ordre. D’aquesta manera, es pretengué perllongar l’amnèsia 
col·lectiva i s’evità revisar a fons la història escrita pels vencedors de la conflagració 
civil de 1936-1939. 
 
Ara, emperò, malgrat les tergiversacions des de determinats àmbits mediàtics i polítics, 
aquesta realitat cau pel seu propi pes i la recuperació de la memòria democràtica 
s’escampa per tot arreu. En els darrers anys, a Balears i a molts d’indrets de l’Estat 
espanyol, més que mai s’han honorat i homenatjat les víctimes d’aquella vil repressió a 
la qual estigueren abocades totes aquelles persones, republicanes i demòcrates, que 
durant tant de temps quedaren en l’oblit i l’anonimat. Les nombroses exhumacions de 
les fosses comunes i les noves investigacions i recerques historiogràfiques destapen i 
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fan valer aquell clam, tan reivindicat per part d’entitats memorialístiques i familiars de 
les víctimes, de “obrim fosses per tancar ferides”. Resulta imprescindible continuar els 
esforços per transmetre a la ciutadania la necessitat de valorar adientment aquests 
episodis de la nostra història i d’atorgar el reconeixement públic adequat als valors 
republicans de llibertat, igualtat i fraternitat i, en matèria de memòria, la “veritat, 
justícia i reparació”, pilars fonamentals i requisits bàsics per a poder avançar cap a 
noves fites democràtiques i, sobretot, no caure en els mateixos errors del passat.  
 
Sobretot en uns moments en què l’extrema dreta és present a les institucions i el que és 
pitjor, el seu discurs i les seves propostes negadores dels drets humans i negacionistes 
de la democràcia republicana són normalitzats pels mitjans de comunicació, i ben 
presents en determinades estructures de l’Estat que qüestionen drets fonamentals com el 
de la llibertat d’expressió. Els mateixos que qüestionen els pocs avenços aconseguits en 
aquests anys de democràcia condicionada són els que defensen el paper d’una 
monarquia tan anacrònica com qüestionada per la majoria de la població per la seva 
corrupció i manca d’exemplaritat. Des d’una defensa de l’exemplaritat pública, la 
qualitat democràtica i la credibilitat de les institucions, cal exigir responsabilitats a la 
monarquia espanyola i rendir comptes a la ciutadania.  
 
L’Ajuntament d’Artà ja ha aprovat, en diverses ocasions, mocions en defensa dels 
valors republicans i democràtics i per la retirada de símbols i distincions franquistes, 
com ara la moció presentada pel PSOE al Ple de 21 d’octubre de 2018, a la qual 
s’adheriren el grup d’Unió Independents d’Artà i Alternativa per Artà (Moció per la 
retirada de símbols i distincions franquistes i per l’impuls de la memòria democràtica). 
 
Per tot això, consideram que la societat civil organitzada, les entitats acadèmiques i 
culturals, així com els partits polítics i els seus representants, les institucions, s’han de 
comprometre per a una “Primavera mallorquina”, una iniciativa que pretén donar a 
conèixer a la ciutadania la importància i la necessitat dels valors democràtics i 
republicans, reconèixer el deute que tenim com a societat democràtica amb les persones 
i els col·lectius que lluitaren per la llibertat i suprimir de la vida pública i la via pública 
els vestigis que exalten, encara avui dia, la ignominiosa dictadura franquista. 
 
Per tots aquests motius, els grups municipals Unió Independents d’Artà i AA proposen 
al Ple de l’Ajuntament d’Artà l’adopció dels següents  
 
ACORDS 
 
1. Reconèixer les víctimes de la repressió franquista, solidaritzar-se amb les seves 
famílies i donar suport al treball de les entitats memorialístiques i a les investigacions 
acadèmiques per tal d’esbrinar-ne els cossos, les seves trajectòries i dignificar el seu 
llegat. En aquest sentit, comprometre’s a continuar amb el projecte “Pedres de la 
memòria”, impulsat per la Direcció General de Memòria Democràtica.  
 
2. Comprometre’s a promoure la investigació i la divulgació del paper dels republicans i 
les republicanes durant els períodes de la Segona República, la Guerra Civil i de l’etapa 
franquista al municipi respectiu. 
 



14 
 

3. Comprometre’s a difondre la vigència actual dels valors republicans i democràtics, 
així com la defensa de la convivència en societats diverses basades en la igualtat, la 
llibertat i la fraternitat. 
 
4. Rebutjar i condemnar qualsevol manifestació, expressió o exaltació dels valors de 
l’exclusió, l’odi o la intolerància que posi en compromís el règim de llibertats 
democràtiques o la pròpia convivència. 
 
5. Suprimir qualsevol vestigi de l’espai públic que exalti el règim dictatorial de Franco o 
altres règims no democràtics tal com preveu la Llei 52/2007, de 26 de desembre, per la 
qual es reconeixen i s’amplien drets i s’estableixen mesures a favor dels qui van patir 
persecució o violència durant la guerra civil i la dictadura, i la Llei 2/2018, de 13 
d’abril, de memòria i reconeixements democràtics de les Illes Balears. Així, 
comprometre’s, l’Ajuntament, a retirar el conjunt monumental de la creu als caiguts i 
els dos vitralls de la sala de plens, recollits al cens de símbols, llegendes i mencions 
franquistes a les Illes Balears, aprovat el juny de 2019, en acompliment de la llei 
esmentada.  
 
6. Exigir responsabilitats i rendició de comptes a la monarquia espanyola.>> 
 
La regidora del PSOE, Sra. Ginard, comenta que a les comissions informatives ja varen 
dir que, des de l’Ajuntament, ja es feia molta feina en aquesta temàtica. Amb la moció 
així com està, pareix que no s’ha fet res i que ara es vol començar de zero. Per això, el 
que proposa el PSOE és canviar el temps verbal dels acords de la Moció de manera que 
el que s’aprovi sigui “continuar fent, continuar promovent, etc.”. També li agradaria 
especificar, al punt cinquè dels acords, que encara no saben si els vitralls de la sala de 
plens poden tenir un cert valor artístic, i atesa la controvèrsia que hi ha hagut recentment 
a Palma sobre aquest tema, el PSOE proposa deixar en estudi la retirada dels vitralls, de 
moment. 
 
El regidor d’El PI, Sr. Carrió, demana votar els acords per separat, perquè el que es 
determina en el segon punt creu que ja es fa i diu que, al punt 5, s’abstindran, perquè hi 
ha divergència d’opinions dins del propi partit. I, pel que fa al punt 6, manifesta que hi 
estan a favor, però pensen que s’hauria de fer referència a les persones i no a la 
institució de la monarquia. 
 
Per part d’UIA i AA no hi ha problema en votar per separat i en canviar els temps 
verbals de la Moció. 
 
El portaveu del PP, Sr, Lliteras, vol recordar que estam en una monarquia parlamentària 
i que votarà en contra d’aquesta moció.  
 
La Sra. Comas diu que la feina de recuperació de la memòria està més que justificada, 
per reivindicar i contar què va passar. Es pot parlar d’altres models d’estat i no passa 
res, per això som una democràcia. Creu que no es pot separar la persona de la institució. 
Demana al Sr. Lliteras que no es confongui la guerra civil amb la postguerra, amb una 
persecució que va durar 40 anys. Pel que fa al tema dels vitralls, no veu impediment 
perquè es deixi pendent d’estudi, però el que ara es demana és donar compliment a una 
Llei i res més. 
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UIA i AA no estan d’acord amb el que demana El PI sobre el punt sisè i el deixen tal 
com està. 
 
La regidora d’UIA, Sra. Pastor, remarca que la institució democràtica l’hem triada entre 
tots, però la monarquia no. 
 
El Sr. Lliteras demana que es posin pedres de la memòria per a tots. 
 
Tot seguit, els reunits voten els punts per separat i acorden, per 12 vots a favor (PSOE, 
PI, AA i UIA) i 1 vot en contra (PP): 
 
“1. Continuar reconeixent les víctimes de la repressió franquista, solidaritzar-se amb les 
seves famílies i donar suport al treball de les entitats memorialístiques i a les 
investigacions acadèmiques per tal d’esbrinar-ne els cossos, les seves trajectòries i 
dignificar el seu llegat. En aquest sentit, comprometre’s a continuar amb el projecte 
“Pedres de la memòria”, impulsat per la Direcció General de Memòria Democràtica.” 
 
A continuació, els reunits acorden, per 9 vots a favor (PSOE, AA i UIA), 3 abstencions 
(PI) i 1 vot en contra (PP): 
 
“2. Comprometre’s a seguir promovent la investigació i la divulgació del paper dels 
republicans i les republicanes durant els períodes de la Segona República, la Guerra 
Civil i de l’etapa franquista al municipi respectiu.” 
 
Seguidament, els reunits acorden, per 12 vots a favor (PSOE, PI, AA i UIA) i 1 vot en 
contra (PP): 
 
“3. Comprometre’s a seguir difonent la vigència actual dels valors republicans i 
democràtics, així com la defensa de la convivència en societats diverses basades en la 
igualtat, la llibertat i la fraternitat. 
 
4. Continuar rebutjant i condemnant qualsevol manifestació, expressió o exaltació dels 
valors de l’exclusió, l’odi o la intolerància que posi en compromís el règim de llibertats 
democràtiques o la pròpia convivència.” 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per 9 vots a favor (PSOE, AA i UIA), 3 abstencions (PI) 
i 1 vot en contra (PP): 
 
“5. Comprometre’s a continuar amb la supressió de qualsevol vestigi de l’espai públic 
que exalti el règim dictatorial de Franco o altres règims no democràtics tal com preveu 
la Llei 52/2007, de 26 de desembre, per la qual es reconeixen i s’amplien drets i 
s’estableixen mesures a favor dels qui van patir persecució o violència durant la guerra 
civil i la dictadura, i la Llei 2/2018, de 13 d’abril, de memòria i reconeixements 
democràtics de les Illes Balears. Així, comprometre’s, l’Ajuntament, a retirar el conjunt 
monumental de la creu als caiguts i a estudiar la retirada dels dos vitralls de la sala de 
plens, recollits al cens de símbols, llegendes i mencions franquistes a les Illes Balears, 
aprovat el juny de 2019, en acompliment de la llei esmentada.” 
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A continuació, els reunits acorden, per 12 vots a favor (PSOE, PI, AA i UIA) i 1 vot en 
contra (PP): 
 
“6. Exigir responsabilitats i rendició de comptes a la monarquia espanyola.” 
 
 
8. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal El PI– 
Proposta per les Illes Balears per a la modificació de la Llei de contractes del 
sector públic en favor de la contractació de comunitats de béns i entitats sense 
personalitat jurídica 
 
El regidor d’El PI, Sr. Rocha, llegeix la moció, que copiada literalment diu: 
 
<<La comunitat de béns és una associació entre dues o més persones a través de la qual 
s’administra un projecte empresarial o un patrimoni comú. El seu escàs formalisme per 
a la seva constitució i gestió, així com el seu molt limitat cost de creació i 
funcionament, la converteixen en una figura ideal per a petits projectes. D’acord amb 
els articles 35 i 1669 del Codi civil, les comunitats de béns no tenen personalitat 
jurídica. De fet, a partir de l’any 2019 totes les associacions de nova creació amb aquest 
format ja no poden constituir-se com a comunitats de béns (CB); a partir d’aquest any 
s’anomenen entitat sense personalitat jurídica, però mantenen els mateixos drets i 
obligacions, així com els mateixos formalismes per a la seva gestió i constitució. 
 
A l’Estat espanyol, l’any 2019 es varen constituir més de 100.000 entitats sense 
personalitat jurídica, la qual cosa indica que, a la realitat econòmica, aquesta fórmula té 
moltíssima presència. 
 
L’article 65 de la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de contractes del sector públic, per la 
que es transposen a l’ordenament jurídic espanyol les directives del Parlament Europeu i 
del Consell 2014/23/UE i 2014/24/UE, de 26 de febrer de 2014, estableix que només 
podran contractar amb el sector públic les persones naturals o jurídiques, espanyoles o 
estrangeres, que tenguin plena capacitat d’obrar. Per tant, les comunitats de béns i les 
entitats sense personalitat jurídica no poden subscriure contractes amb les entitats del 
sector públic. 
 
L’article 118 de la Llei 9/2017, de contractes del sector públic, regula la figura dels 
contractes menors, és a dir, contractes d’escassa quantia subscrits per les entitats del 
sector públic en què existeix una adjudicació directa i en què l’expedient presenta molta 
simplicitat. En aquest sentit, el contracte menor molt sovint permet d’una forma 
totalment legal que petites empreses i autònoms puguin realitzar feines puntuals per a 
l’Administració. En aquest sentit, potser tendria sentit que les comunitats de béns i les 
entitats sense personalitat jurídica, com a fórmula habitual existent en la realitat 
econòmica, poguessin realitzar contractes menors, ja que, en definitiva, el contractista 
només ha de presentar una factura davant l’Administració. 
 
En altres àmbits i règims jurídics ja s’ha admès que les comunitats de béns i les entitats 
sense personalitat jurídica, tot i no tenir personalitat jurídica, tenguin unes determinades 
capacitats. Per exemple, en l’àmbit jurisdiccional s’ha admès a les comunitats de béns la 
capacitat per ser part en procediments judicials. 
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Considerant que en aquests moments de crisi econòmica provocada per la Covid-19 
resulta especialment pertinent facilitar les coses als petits empresaris i autònoms, perquè 
puguin tirar endavant la seva activitat i, per tant, flexibilitzar determinats règims 
jurídics, sembla una línia d’acció convenient per intentar reactivar l’economia. 
 
Per tot això, el grup de regidors d’El PI–Proposta per les Illes Balears presenta al Ple de 
l’Ajuntament d’Artà el següent  
 
ACORD: 
 
Instar el Govern de l’Estat a procedir a la modificació de la Llei 9/2017, de 8 de 
novembre, de contractes del sector públic, a fi i efecte de permetre la contractació, per 
part de les administracions públiques, de les comunitats de béns i de les entitats sense 
personalitat jurídica.>> 
 
La regidora del PSOE, Sra. Ginard, diu que ni l’article 65 de la LCSP ni el Codi civil els 
dona entitat jurídica i, per això, proposen afegir dos punts al acords, que diguin el 
següent: 
 
<<2. Instar el Govern de l’Estat a modificar el Codi civil per permetre que les 
comunitats de béns tenguin personalitat jurídica pròpia i, en conseqüència, capacitat 
d’obrar i acreditar solvència, condicions indispensables perquè puguin contractar amb 
una administració pública, tal com preveu la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de 
contractes del sector públic. 
 
3. Instar la FELIB a encapçalar la defensa d’aquesta Moció davant l’Estat.>> 
 
UIA manifesta que hi està a favor. 
 
El PP comenta que no ho veu malament. 
 
AA creu que els ajuntaments petits tenen proveïdors petits que són comunitats de béns i 
que s’està limitant a aquestes petites empreses artanenques. Per tant, diu que hi està a 
favor. 
 
El Sr. Rocha, en referència a les peticions de la Sra. Ginard, diu que no ho veu 
malament, encara que sí creu que serà complex. De tota manera, diu que accepten les 
esmenes. 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Instar el Govern de l’Estat a procedir a la modificació de la Llei 9/2017, de 8 de 
novembre, de contractes del sector públic, a fi i efecte de permetre la contractació, per 
part de les administracions públiques, de les comunitats de béns i de les entitats sense 
personalitat jurídica. 
 
2. Instar el Govern de l’Estat a modificar el Codi civil per permetre que les comunitats 
de béns tenguin personalitat jurídica pròpia i, en conseqüència, capacitat d’obrar i 



18 
 

acreditar solvència, condicions indispensables perquè puguin contractar amb una 
administració pública, tal com preveu la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de contractes 
del sector públic. 
 
3. Instar la FELIB a encapçalar la defensa d’aquesta Moció davant l’Estat. 
 
 
9. Aprovació, si s’escau, de l’expedient de reconeixement extrajudicial de 
crèdits 2/2021 
 
El regidor d’Hisenda, Sr. Rocha, explica que es tracta de petites factures de final d’any 
que han tengut entrada en aquest exercici. 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per 9 vots a favor (PSOE, PI i AA) i 4 abstencions (UIA 
i PP), aprovar el reconeixement dels crèdits provinents de les despeses corresponents a 
l’exercici de 2020 i que sumen un total de 5.889,36 euros, que s’aplicaran al pressupost 
de 2021 amb càrrec a les seves partides respectives. 
 
 
10. Informació de les resolucions de Batlia corresponents al mes de febrer de 2021 i 
d’11 de març de 2021 
 
Tothom es dona per assabentat.  
 
 
11. Precs i preguntes 
 
La secretària informa que només ha presentat escrit de precs i preguntes el PP. 
 
PRECS I PREGUNTES QUE FORMULA EL PP 
 
1. Ens poden dir si ja hi ha acord amb la propietat del terreny de la depuradora de la 
Colònia de Sant Pere? 
 
Resposta: Està a punt; s’ha d’acordar l’import. 
 
2. Ens poden dir quan s’instal·laran els equips o aparells per poder fer gimnàstica a la 
plaça de Margalida Perelló Tous? 
 
Resposta: De moment, no està previst. 
 
3. Ens poden informar per quin motiu o motius els doblers provinents de la torrentada 
s’han gastat en fer platges netes i no s’han dedicat, per exemple, a fer els torrents nets o 
els camins rurals? 
 
Resposta: Sí que s’ha fet neteja als torrents, i al litoral. 
 
4. Ens han informat que una al·lota d’Artà, que en l’actualitat no té feina i que viu amb 
la seva parella, va anar als Serveis Socials d’Artà a demanar una ajuda. La resposta que 
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li donaran va ser textualment “que, si no li bastava el jornal de la seva parella, que 
l’ajudassin son pare i sa mare”. Davant això, què en pensa aquest Equip de Govern? 
Poden informar a tota la ciutadania sobre quins criteris se segueixen per donar una 
ajuda? 
 
Resposta: Des de l’Equip de Govern es vol donar tot el suport als Serveis Socials de 
l’Ajuntament. Els criteris que se segueixen per donar ajudes són objectius i venen 
taxats, alguns per nosaltres mateixos i d’altres directament per altres institucions que 
són les que donen els ajuts.  
 
5. Després de 50 anys d’un macroprojecte urbanístic al municipi d’Artà com va ser 
Ravena, ens pot dir aquest Govern si ja han tornat o no els doblers avançats que es 
varen pagar en concepte de plusvàlues i llicències d’obra? 
 
Resposta: No ho sé. 
 
6. Ens poden dir si ja s’han començat a repartir rellotges per als llocs de limitació 
d’estacionament?  
 
Resposta: Sí, però no es reparteixen. Estan a disposició de qui els necessiti a diversos 
punts del poble.  
 
7. Ens poden dir qui serà l’encarregat de controlar i regular aquesta limitació? 
 
Resposta: La Policia Local. 
 
8. Ens poden dir com es cobreixen les baixes d’accident, malaltia o jubilació del 
personal de la Brigada i de la resta d’empleats que té l’Ajuntament? 
 
Resposta: Depèn de la durada de les baixes. Les de jubilació estan totes cobertes menys 
una, per exemple. Si són baixes de curta durada, no es cobreixen. Per cobrir-les es fan 
bans o bases públiques.  
 
9. Ens poden informar com està el tema de l’escoleta de 0-3 anys? 
 
Resposta: Ja s’ha obtingut l’esborrany de l’estudi econòmic i, si està tot bé, es 
començaran a preparar els plecs. 
 
10. Ens poden dir quants de fanals romputs s’han arreglat des de principi d’aquest any? 
 
Resposta: No li puc dir el número exacte, però, per exemple, al carrer de Pere Amorós 
n’han posat 30 i n’hi ha 25 més de comanats. I per a la Colònia també se n’han comanat 
30. S’hi està fent feina. 
 
11. Ens pot informar sobre quantes barreres arquitectòniques s’han llevat aquest any 
2021? 
 
Resposta: Actualment s’estan eliminant al vial costaner i al carrer de Son Servera. 
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12. Ens poden informar quantes persones componen la Brigada Municipal? Està 
completa o hi falten efectius? 
 
Resposta: Són 11 persones i estan totes cobertes. 
 
13. Ens poden dir si ja s’han cobert les places de policia local o, en cas contrari, ens 
poden dir quan es cobriran? 
 
Resposta: Queden dues places per cobrir. 
 
14. Ens poden dir quan es revisaran les llambordes del carrer de Ciutat i altres de la 
plaça del Conqueridor? 
 
Resposta: Es revisaran. 
 
15. Ens poden informar sobre les càmeres que hi ha al pont de la sortida d’Artà cap a la 
Colònia de Sant Pere? 
 
Resposta: No ho sabíem, però ho hem demanat i les ha posat el Departament de 
Carreteres per vigilar el torrent i la intensitat del trànsit. 
 
16. Què els pareix si al carrer Son Servera, ara que està en obres, posen un mirall a 
l’altura del carrer del Pou d’Avall i també una cinta reductora de velocitat? 
 
Resposta: El mirall, no creim que sigui convenient, perquè ja hi ha un estop. Pel que fa 
a la cinta, es pot estudiar. 
 
17. Ens poden dir o informar si ja tenen cap notícia del Consell, més concretament del 
seu Departament de Carreteres, respecte a la rotonda de ses Pesqueres? 
 
Resposta: Estan pendents d’informe d’al·legacions. 
 
18. Ens poden dir si tenen constància de queixes o alabances de la comunitat de regants 
de sa bassa des Racó? 
 
Resposta: No. 
 
19. Ens poden dir per quin motiu o motius es posen cons de carretera als fanals caiguts i 
si aquests tenen o no electricitat? 
 
Resposta: No s’ha fet la pregunta. 
 
20. Després d’anunciar la subvenció per poder canviar els focus i llums de diverses 
instal·lacions esportives, quan creuen que es durà a terme? 
 
Resposta: Ja tenim el projecte i la setmana que ve es començarà amb la licitació. 
 
21. Ens poden dir quantes places del mercat cobert sortiran a concurs, com la peixateria, 
la carnisseria, un bar com hi ha a altres mercats coberts i altres? 
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Resposta: El mes d’abril es farà la reubicació dels llocs i s’estan preparant uns plecs per 
treure a concurs la carnisseria. El titular de la peixateria ha acceptat seguir un any més i 
l’any que ve també sortirà a concurs. El titular actual de la carnisseria va tenir la 
mateixa opció, però no va voler. No es preveu cap bar.  
 
22. Ens poden dir com està el tema de les torres de vigilància, l’abalisament, el xibiu i 
els banys de les platges del nostre municipi? 
 
Resposta: Es va lliurar el projecte a Costes, que el va denegar arran del xibiu. S’ha 
tornat a presentar sense el xibiu a Costes i ara hem d’esperar la resposta. 
 
Per acabar el batle, Sr. Galán, vol desitjar unes bones festes de Pasqua per a tothom i 
tots els regidors s’hi adhereixen.  
 
 
Acords 
 
1. Acordar, per 11 vots a favor (PSOE, PI, AA, UIA i PP), aprovar l’acta de la sessió de 
22 de febrer de 2021. 
 
2. Acordar, per 12 vots a favor (PSOE, PI, AA, UIA i PP): 
2.1. Classificar la proposició presentada per l’empresa licitadora atenent a la proposta 
duita a terme per la mesa de contractació, de conformitat amb l’ordre decreixent 
següent: 
- Cooperativa d’Artà, SCL Sant Salvador .......................... 84 punts  
2.2. Aprovar la proposta de l’òrgan d’assistència de 18 de febrer de 2021, en la qual es 
proposa que s’adjudiqui, a l’empresa Cooperativa d’Artà, SCL Sant Salvador, el 
contracte de gestió del servei de promoció de productes de la marca D’Artà i servei 
d’informació turística de les oficines de l’Estació del Tren i ses Païsses, subjecte a 
regulació harmonitzada, tramitació ordinària, per ser l’oferta presentada més avantatjosa 
econòmicament i que compleix els requisits dels plecs que regeixen la contractació.  
2.3. Notificar i requerir a l’empresa Cooperativa d’Artà, SCL Sant Salvador, empresa 
que ha presentat l’oferta econòmicament més avantatjosa, perquè, en el termini de cinc 
dies hàbils com a màxim, comptadors des de l’endemà de publicar el requeriment, 
presenti la documentació següent:  
- Còpia del NIF de l’empresa licitadora. 
- Escriptura o document de constitució, estatuts o acta fundacional, inscrit en el registre 
corresponent, en el qual ha de figurar necessàriament l’objecte social com a determinant 
de la capacitat d’obrar de les empreses, segons estableix l’article 61.1 de la LCSP. 
- Documentació justificativa d’estar al corrent en l’acompliment de les seves 
obligacions tributàries, amb la Seguretat Social i amb aquest Ajuntament o que autoritzi 
l’òrgan de contractació a obtenir de forma directa aquesta acreditació. 
- Compromís de disposar efectivament dels mitjans que s’hagi compromès a dedicar o 
adscriure a l’execució del contracte, de conformitat amb l’article 75 de la Llei 9/2017, 
de contractes del sector públic. 
- Documentació acreditativa de la solvència econòmica i tècnica declarada. 
- Documentació justificativa d’haver constituït la garantia definitiva que sigui 
procedent. 
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2.4. Trametre aquest acord a l’empresa Cooperativa d’Artà, SCL Sant Salvador. 
 
3. Acordar, per 12 vots a favor (PSOE, PI, AA, UIA i PP): 
3.1. Expressar el suport de l’Ajuntament d’Artà al sector turístic. 
3.2. Seguir acordant amb Artà Empresarial les ajudes directes, les mesures de 
reactivació econòmica i d’altres mesures que puguin ajudar a la reactivació econòmica 
del nostre teixit empresarial. 
3.3. Comprometre’s a seguir creant espais de debat amb el teixit empresarial del 
municipi per tal d’afrontar els nous reptes que duu aquesta pandèmia. 
3.4. Instar els organismes competents (tant d’àmbit autonòmic com estatal) a reclamar 
un ritme major de vacunació que asseguri que, abans de l’estiu, hi hagi un 70 % de la 
població vacunada. 
3.5. Instar els organismes competents (tant d’àmbit autonòmic com estatal) a unificar i 
simplificar les ajudes econòmiques per millorar l’accés a tots els ciutadans, autònoms i 
empreses, i a dotar de més personal tècnic que es dediqui, de manera específica i única, 
a facilitar la petició de les ajudes per part de tots els col·lectius afectats. 
3.6. Instar els organismes competents (tant d’àmbit autonòmic com estatal) a 
flexibilitzar, adaptar o crear els instruments jurídics corresponents que permetin 
modificar, ajornar i/o exonerar taxes i impostos als municipis. 
3.7. Sol·licitar al Govern de l’Estat que tots els passatgers que arribin als ports i 
aeroports de les Illes Balears mostrin el seu passaport sanitari o una PCR negativa abans 
de l’arribada. 
3.8. Instar el Govern de l’Estat a legislar per tal de fixar un preu màxim dels tests PCR a 
tot el territori estatal. 
 
4. Acordar, per 12 vots a favor (PSOE, PI, AA, UIA i PP): 
4.1. Donar suport al manifest “Per a la prevenció del càncer de còlon a les Illes 
Balears”, impulsat per l’Associació Espanyola Contra el Càncer (AECC). 
4.2. Sol·licitar a la presidenta del Govern de les Illes Balears i a la consellera de Salut i 
Consum del Govern de les Illes Balears que garanteixin el dret dels ciutadans i 
ciutadanes d’Artà a participar en el Programa de detecció precoç de càncer de còlon i 
recte, estenent i accelerant la seva implantació a tot el territori de les Illes Balears. 
4.3. Trametre aquest acord a la Presidència del Govern de les Illes Balears, a la 
Conselleria de Salut i Consum del Govern de les Illes Balears i a l’Associació 
Espanyola Contra el Càncer. 
 
5. Acordar: 
5.1. Acordar, per 6 vots a favor (PSOE i AA), 6 abstencions (PI i UIA) i 1 vot en contra 
(PP): 
“1. Manifestar-se, l’Ajuntament d’Artà, a favor d’una moratòria al desplegament del 
5G.” 
5.2. Acordar, per 9 vots a favor (PSOE, PI i AA), 3 abstencions (UIA) i 1 vot en contra 
(PP): 
“2. Mostrar el rebuig de l’Ajuntament a l’Avantprojecte de llei general de 
telecomunicacions per atemptar contra l’autonomia municipal i autonòmica en el 
desplegament, control i seguiment de les xarxes de telecomunicacions.” 
5.3. Acordar, per 12 vots a favor (PSOE, PI, AA i UIA) i 1 vot en contra (PP): 
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“3. Comunicar igualment al Govern central la necessitat que qualsevol reforma de la 
Llei de telecomunicacions ha d’atendre criteris de salut, ambientals i climàtics, per 
sobre dels beneficis econòmics, no atenent només als interessos de la indústria. 
4. Instar el Govern central a un desplegament de les telecomunicacions biocompatibles i 
sostenibles des dels punts de vista de la salut, el medi ambient i el clima. 
5. Donar trasllat d’aquests acords i d’una còpia de l’escrit presentat per la Plataforma 
Stop 5G Artà, als governs central i autonòmic, al Congrés de Diputats, al Parlament 
autonòmic, a la Junta de Govern de la FEMP, i trametre aquests acords a la FELIB 
(Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears) i als sindicats de treballadors amb 
representació en aquest Ajuntament.” 
 
6. Acordar, per 12 vots a favor (PSOE, PI, AA i UIA) i 1 abstenció (PP): 
6.1. Condemnar i rebutjar els atacs criminals de l’exèrcit d’ocupació de l’Estat d’Israel 
contra HWC, ben igual que contra altres organitzacions humanitàries i la població 
palestina en general, i reiterar els acords de les mocions aprovades anteriorment per la 
corporació artanenca en solidaritat amb el poble palestí. 
6.2. Protestar per la detenció de Tayseer Abu Sharbak, empleat d’HWC, i exigir la 
garantia de protecció i la llibertat de treball de les organitzacions civils i humanitàries 
sota l’ocupació. 
6.3. Reclamar a l’Estat d’Israel que indemnitzi HWC per l’import dels danys ocasionats 
per l’operació contra la seu d’HWC a Satah Marhaba, per compensar les despeses 
ocasionades. 
6.4. Donar trasllat d’aquests acords a les institucions següents: Ambaixada de l’Estat 
d’Israel a Madrid, Govern balear, Fons Mallorquí de Solidaritat i Cooperació, 
Amnistia Internacional, Metges sense Fronteres i al Parlament de les Illes Balears. 
 
7. Acordar: 
7.1. Acordar, per 12 vots a favor (PSOE, PI, AA i UIA) i 1 vot en contra (PP): 
“1. Continuar reconeixent les víctimes de la repressió franquista, solidaritzar-se amb les 
seves famílies i donar suport al treball de les entitats memorialístiques i a les 
investigacions acadèmiques per tal d’esbrinar-ne els cossos, les seves trajectòries i 
dignificar el seu llegat. En aquest sentit, comprometre’s a continuar amb el projecte 
“Pedres de la memòria”, impulsat per la Direcció General de Memòria Democràtica.” 
7.2. Acordar, per 9 vots a favor (PSOE, AA i UIA), 3 abstencions (PI) i 1 vot en contra 
(PP): 
“2. Comprometre’s a seguir promovent la investigació i la divulgació del paper dels 
republicans i les republicanes durant els períodes de la Segona República, la Guerra 
Civil i de l’etapa franquista al municipi respectiu.” 
7.3. Acordar, per 12 vots a favor (PSOE, PI, AA i UIA) i 1 vot en contra (PP): 
“3. Comprometre’s a seguir difonent la vigència actual dels valors republicans i 
democràtics, així com la defensa de la convivència en societats diverses basades en la 
igualtat, la llibertat i la fraternitat. 
4. Continuar rebutjant i condemnant qualsevol manifestació, expressió o exaltació dels 
valors de l’exclusió, l’odi o la intolerància que posi en compromís el règim de llibertats 
democràtiques o la pròpia convivència.” 
7.4. Acordar, per 9 vots a favor (PSOE, AA i UIA), 3 abstencions (PI) i 1 vot en contra 
(PP): 
“5. Comprometre’s a continuar amb la supressió de qualsevol vestigi de l’espai públic 
que exalti el règim dictatorial de Franco o altres règims no democràtics tal com preveu 
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la Llei 52/2007, de 26 de desembre, per la qual es reconeixen i s’amplien drets i 
s’estableixen mesures a favor dels qui van patir persecució o violència durant la guerra 
civil i la dictadura, i la Llei 2/2018, de 13 d’abril, de memòria i reconeixements 
democràtics de les Illes Balears. Així, comprometre’s, l’Ajuntament, a retirar el conjunt 
monumental de la creu als caiguts i a estudiar la retirada dels dos vitralls de la sala de 
plens, recollits al cens de símbols, llegendes i mencions franquistes a les Illes Balears, 
aprovat el juny de 2019, en acompliment de la llei esmentada.” 
7.5. Acordar, per 12 vots a favor (PSOE, PI, AA i UIA) i 1 vot en contra (PP): 
“6. Exigir responsabilitats i rendició de comptes a la monarquia espanyola.” 
 
8. Acordar, per unanimitat: 
8.1. Instar el Govern de l’Estat a procedir a la modificació de la Llei 9/2017, de 8 de 
novembre, de contractes del sector públic, a fi i efecte de permetre la contractació, per 
part de les administracions públiques, de les comunitats de béns i de les entitats sense 
personalitat jurídica. 
8.2. Instar el Govern de l’Estat a modificar el Codi civil per permetre que les comunitats 
de béns tenguin personalitat jurídica pròpia i, en conseqüència, capacitat d’obrar i 
acreditar solvència, condicions indispensables perquè puguin contractar amb una 
administració pública, tal com preveu la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de contractes 
del sector públic. 
8.3. Instar la FELIB a encapçalar la defensa d’aquesta Moció davant l’Estat. 
 
9. Acordar, per 9 vots a favor (PSOE, PI i AA) i 4 abstencions (UIA i PP), aprovar el 
reconeixement dels crèdits provinents de les despeses corresponents a l’exercici de 2020 
i que sumen un total de 5.889,36 euros, que s’aplicaran al pressupost de 2021 amb 
càrrec a les seves partides respectives. 
 
 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària accidental, estenc aquesta acta. 
 
 
La secretària accidental    Vist i plau 
          El batle 


